
  اردبيل: براي دومين س��ال متوالي عمليات برداشت زعفران از مزارع 
پارس آباد و گرمي آغاز شد. در عمليات برداشت اين محصول با ارزش افزوده 
بالا در شهرستان پارس آباد و به همت بسيج سازندگي سه هكتار از اراضي 
اين منطقه به كشت زعفران اختصاص يافته كه عمليات برداشت تا آخر 
آذرماه ادامه دارد به طوري كه به ازاي هر هكتار دو كيلوگرم زعفران برداشت 
مي شود.  زارعان زعفران كار از درآمد مناس��ب 15 تا 20 ميليون توماني 
كشت اين محصول ابراز رضايت كرده و تنها خواسته و مطالبه آنها راه اندازي 
واحدهاي بسته بندي و فرآوري طلاي سرخ در اين منطقه است تا بتوانند 

روزبه روز كشت اين محصول با ارزش افزوده را توسعه بدهند. 
  خوزستان: مديركل راهداري و حمل و نقل جاده اي خوزستان از تردد 

روزانه 40 هزار زائر اربعين حسيني از مرزهاي 
ش��لمچه و چذابه خبر داد.  مسعود مصدقي 
اظهار كرد: روزانه 18 تا 20 هزار زائر حسيني 
از هر يك از مرزهاي ش��لمچه و چذابه عبور 
مي كنند و رهسپار ش��هرهاي زيارتي عراق 
مي شوند. طبق پيش بيني ها در روزهاي آينده 
روزانه 100 هزار نفر از هر يك از اين مرزها وارد 

كشور عراق مي شوند.  وي با بيان اين كه سال گذشته 1/5 ميليون نفر در ايام 
اربعين حسيني از طريق ناوگان حمل و نقل عمومي به كشور عراق رفتند، 
افزود: پيش بيني مي شود اين رقم در سال جاري نسبت به سال گذشته 30 
تا 40 درصد افزايش يابد و تعداد زائران حسيني كه از طريق ناوگان حمل و 

نقل عمومي به عراق مي روند، از مرز 2 ميليون نفر عبور كند. 
  سمنان:  مسئول دبيرخانه نظارت بركانون هاي فرهنگي هنري مساجد 
استان سمنان از انعقاد تفاهم نامه همكاري بين حوزه علميه با دبيرخانه 
كانون مساجد استان سمنان خبر داد.  حجت الاسلام محمدرضا حداديان 
گفت: با توجه به تصويب شوراي عالي انقلاب فرهنگي مبني بر تأسيس 
ستاد عالي نظارت بر كانون هاي فرهنگي و هنري مساجد و راه اندازي كانون 
در جوار مساجد به منظور جذب جوانان و نوجوانان به اين مراكز فرهنگي و 
اسلامي و نيز مساجد به عنوان اولين پايگاه برنامه ريزي و عملياتي اسلام، اين 
تفاهم نامه به منظور همكاري دو جانبه بين حوزه علميه او دبيرخانه نظارت بر 

كانون هاي فرهنگي و هنري مساجد استان منعقد شده است. 
  هرمزگان: با حضور دكتر محمود واعظي وزير ارتباطات و فناوري اطلاعات 
و دكتر جاسم جادري استاندار هرمزگان، مركز تخصصي آپا )آگاهي، پشتيباني 
و امداد رخدادهاي رايانه اي( دانشگاه هرمزگان افتتاح شد.  مركز آپا به عنوان 
مركز تخصصي در راستاي حفظ امنيت شبكه و ارائه خدمات امنيت شبكه و 
امداد و پاسخگويي به حوادث رايانه اي در استان هرمزگان فعاليت خواهد كرد. 
اين مركز بيست و سومين مركز تخصصي آپا در كشور است كه افتتاح شد و در 
هر مركز 500 ميليون تومان سرمايه گذاري براي شروع كار انجام شده است. 
  گلستان: رئيس س��ازمان صنعت، معدن و تجارت اس��تان گلستان از 
پرداخت بيش از 455 ميليارد تومان تسهيلات به واحدهاي توليدي استان 
گلستان در سال جاري خبر داد.  حسينقلي قوانلو گفت: از ابتداي سال جاري تا 
كنون 215 واحد توليدي گلستان مبلغي بيش از 277 ميليارد تومان تسهيلات 
از محل طرح رونق توليد دريافت نموده اند، و با توجه به پرداخت حدود 178 
ميليارد تومان تس��هيلات به 193 واحد توليدي استان از محل ساير منابع 
بانك ها در اين مدت، در سال 95 بانك هاي استان در مجموع به 408 واحد 

توليدي مبلغي بالغ بر 455 ميليارد تومان تسهيلات اعطا نموده اند. 

با اينكه در سال جاري صادرات بيش از 167 ميليون 
دلار فرش دستبافت ايراني از مرزهاي كشور رقم 
خورد و به گفته مسئولان توليد فرش دستبافت به 
تنهايي مي تواند براي 150هزار نفر اشتغال ايجاد 
كند و از مهاجرت اين افراد و افزايش حاشيه نشيني 
و فقر جلوگيري كن��د اما با اين ح��ال بي توجهي 
مس��ئولان به اين حوزه، فرش ايراني را در گرداب 
مشكلات فروبرده است به طوري كه دو صادركننده 
برتر كشور كه شامل استان هاي آذربايجان غربي 
و اصفهان است هنوز نتوانسته اند از بند مشكلاتي 
چون نداشتن بيمه بافندگان، ماليات هاي سنگين، 
نداشتن يارانه و مشوق توليد فرش و نبود شرايطي 
براي برندس��ازي رهايي يابند.  تمام اين معضلات 
منجر به اين شده كه قيمت تمام شده فرش بالاتر از 
حد واقعي آن باشد و نتواند در كنار رقباي خارجي 
كه از نقشه  ايراني براي كالاي خود استفاده مي كنند 
به رقابت بپردازد و دود اين معضل فقط در چش��م 
توليدكنن��دگان و صادركنندگان ف��رش مي رود. 
درحالي كه در سال اقتصاد مقاومتي قرار داريم اما 
هنوز دولتمردان نتوانسته اند در اين زمينه اقدامي 

كنند و گره كور صنعت فرش كشور را باز كنند. 
  فرش اصفهاني ها هم در گرداب مشكلات

با اينكه استان  اصفهان در چندين سال پياپي رتبه 
نخست توليد فرش دستبافت را به خود اختصاص 
داده و بيش از 300 هزار نفر در اين منطقه از كشور 
به بافندگي اش��تغال دارند اما به گفته حيدرعلي 
عابدي، نماينده مردم اصفهان در مجلس شوراي 
اسلامي مردم اين استان هنوز نتوانسته اند حتي 
به يك سوم حقوقي كه سازمان تأمين اجتماعي 
براي كارگران در نظر گرفته  اس��ت، برسند. وي 
با اشاره به اينكه ما در س��ال هاي تحريم، بخش 
صادرات را از دست داده ايم، مي افزايد: مسئولان 
بايد به صادرات توجه بيش��تري داش��ته باشند، 
اگر ما بتواني��م روي صادرات ف��رش كار بكنيم، 
صادرات اين محصول مي تواند مش��كل بسياري 
از افراد را به لحاظ اش��تغال برطرف كند.  عابدي 
در گفت وگو با خبرنگار»جوان« با اشاره به سال 
اقتصاد مقاومتي، ادامه مي دهد: متأسفانه به قدري 
درآمد قاليبافان در استان اصفهان پايين است كه 
اينها حتي در تأمين معاش روزانه شان هم ناتوان 

هستند. اين معضل هم تنها به اين دليل است كه 
دولتمردان تاكنون نتوانسته اند مشكلاتي كه در 
مسير صادرات فرش ايراني است را برطرف كنند و 

صنعت فرش ما دچار ركود شده است. 
نماينده مردم اصفهان در مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به اينكه اكنون ما بازار داخلي را هم براي 
توليد فرش از دس��ت داده ايم، مي گويد: با اينكه 
اختلاف قيمت فرش دستبافت و ماشيني خيلي 
كم اس��ت، اما با اين حال بازهم مردم به س��مت 
فرش هاي ماش��يني مي روند كه حتي پزشكان 
هم اس��تفاده از آن را محدود مي كنن��د. در اين 
مورد بازاريابي هايي كه بايد به دست دولت انجام 
مي شد، ناديده گرفته شده اس��ت كه دود آن در 
چش��م توليدكنندگان فرش م��ي رود.  عابدي با 
اشاره به اينكه جاي تأسف دارد كه تاكنون موانع 
صادرات فرش شناسايي نشده و حمايت كافي از 
صادرات فرش نمي ش��ود، مي افزايد: در برخي از 
صنايع، دولت بايد تا رونق پيدا كردن آن صنعت 
جاي��زه صادراتي تعيي��ن كند. اگر مش��وق هاي 
صادراتي براي ف��رش در نظر گرفته ش��ود، اين 

صنعت بالاخره به جايگاه خود مي رسد. 
  معضل صادرات در استان هاي مرزي 

با اينكه اس��تان آذربايجان غربي ب��ه عنوان يكي 
از اس��تان هاي توليد كننده فرش و درمقام س��وم 
صادرات اين محصول ش��ناخته مي شود اما با اين 
حال باز هم مشكلات حوزه توليد فرش بوميان اين 
استان را هم داغدار كرده است به طوري كه جلال 
محمودزاده نماينده مردم مهاباد در مجلس شوراي 
اسلامي در گفت وگو با خبرنگار»جوان« با اشاره به 
اينكه آذربايجان غربي رتبه سوم صادرات فرش را به 
خود اختصاص داده است مي گويد: فرش دستبافت 
يكي از زمينه هاي اصلي صادرات غيرنفتي كشور را 
به خود اختصاص مي دهد كه ضمن اينكه ارزآوري 
خوبي براي كشور دارد، باعث اشتغال تعداد زيادي از 

مردمي كه جوياي كار هستند هم مي شود. 
محمودزاده با اشاره به مشكلاتي كه در بازارهاي جهاني 
در زمينه صادرات فرش داريم، مي افزايد: متأسفانه 
هزينه هاي توليد ما بالا اس��ت براي اين كه دولت و 
ادارات مربوطه در رابطه با برطرف كردن مش��كلات 
اين حوزه تاكن��ون كم كاري كرده اند و تس��هيلات 
ارزان قيمت به توليد كنندگان و صادركنندگان فرش 
نمي دهند. افرادي كه در اين راستا كار مي كنند بايد 
بتوانند مواد اوليه مورد نيازشان را به قيمت مناسب 
تأمين كنند. علاوه براين در بحث فروش و بازاريابي 
هم دچار مشكلاتي هستيم به طوري كه اكنون بايد 
بازارهاي هدف را شناسايي كنيم و كاري كنيم فرش 
دستبافت ايراني كه از كيفيت بالايي برخوردار است 
بتواند در بازارهاي هدف به فروش برسد اما به دليل 
بي توجهي مسئولان اين ظرفيت دور از چشم مانده 
است.  نماينده مردم مهاباد در مجلس شوراي اسلامي 
با اشاره به مواردي كه مي تواند مشكلات حوزه فرش 
ايراني را برطرف كند، ادامه مي دهد: مسئولان بايد 
يارانه صادراتي به صادركننده ها بدهند كه متأسفانه 
اين مورد نه تنها عملي نشده بلكه اكنون بايد شاهد 
باشيم از صادركننده هاي فرش ماليات هم دريافت 
مي شود كه اين امر ضربه اي بزرگ به صادرات فرش 
مي زند. علاوه براين بايد تسهيلاتي از طرف دولت به 
توليدكنندگان پرداخت شود تا قيمت تمام شده فرش 
كاهش يابد.  اين نماينده مجلس با اشاره به تشكل هاي 
ناكارآمد در اين حوزه مي گويد: با اينكه تشكل هاي 
فرش دستبافت و تعاوني فرش در ايران وجود دارد 
اما به آنها خيلي اهميت داده نمي شود. به رغم اينكه 
تش��كل هايي داريم اما معمولاً جنبه صوري دارد و 
امكاناتي به آنها تعلق داده نمي شود. اين امر پويايي 
تشكل ها را هم گرفته است.  از طرف ديگر هم تعدادي 
از افراد هس��تند كه به نام بافنده ف��رش، از خدمات 
بيمه اي اس��تفاده مي كنند اما در زمينه بافت فرش 
اقدامي نمي كنند. بنابراين اين موضوع باعث اين شده 
گروه عظيمي از فرش بافان بدون بيمه در انتظار بيمه 
شدن باشند. از اين رو بيمه نشدن فرش بافان انگيزه را 
از اين صنف مي گيرد. بنابراين اگر مي خواهيم فرش 
دستبافت را در بازارهاي جهاني توسعه دهيم بايد به 

اين موارد توجه ويژه اي داشته باشيم. 

صحبت هاي نماينده مردم ارومي��ه در مجلس در 
حالي مطرح مي شود كه رئيس مركز بهداشت اروميه 
نيز مي گويد 20 درصد پساب هاي صنعتي و خانگي 
تصفيه نمي شود. »پساب هاي تصفيه نشده در هنگام 
عمليات رهاسازي پساب هاي تصفيه شده به درياچه 
اروميه در نهرهاي آب با هم تركيب مي شوند و عمليات 

جداسازي صورت نمي گيرد.« به گفته صادقاني فر 80 
درصد پساب تصفيه شده براساس گزارش هاي محيط 
زيست از »بي اوتي« قابل قبولي برخوردار است كه با 
روش هاي علمي برداشت مي توان از آن براي توسعه 
فضاي سبز و كشت صيفي جات استفاده كرد در حالي 
كه اين پساب ها همراه با پساب هاي تصفيه نشده وارد 

درياچه اروميه مي شود. 
   فاضلاب فعلًا نگران كننده نيست!

اما مديركل محيط زيست آذربايجان غربي مي گويد 
ورود فاضلاب شهري و پساب شهرك هاي صنعتي 
به درياچه اروميه فعلًا نگران كننده نيست!  پرويز 
آراس��ته ضمن تأييد بخش��ي از اظهارات نماينده 

مردم اروميه مي گويد: »در حال حاضر يك قسمت 
از فاضلاب شهري اروميه كه به تصفيه خانه مركزي 
وارد مي شود مورد پالايش و تصفيه قرار مي گيرد ولي 
بخشي از فاضلاب كه اضافه بر ظرفيت تصفيه خانه 
است به ويژه در روزهايي كه باران مي بارد به صورت 
خام به پايين دس��ت درياچه س��رازير مي شود.« 
زماني كه ميزان فاض��لاب ورودي بيش از ظرفيت 
تصفيه خانه باشد الزاماً بايد يك »باي پس« انجام 
ش��ود چون عملًا تصفيه اين حجم بالا امكان پذير 
نيست اما اين فاضلاب خامي كه به سمت درياچه 
اروميه مي رود وارد درياچه نمي ش��ود. وي با بيان 
اينكه در ح��ال حاضر آب درياچه كم اس��ت و اين 
پس��اب فعلًا با آب درياچه مخلوط نمي شود و در 
قسمت پايين دست درياچه مي ماند، ادامه مي دهد: 
»در فاضلاب هاي صنعتي نيز بايد گفت كه در حال 
حاضر دو ش��هرك داريم كه ه��ر دو تصفيه خانه 
فاضلاب دارند اما يك قس��مت از شهرك صنعتي 
فاز 2 اروميه به دليل داشتن معارض ملكي با قسمت 
ديگر آن از هم جدا افتاده اند كه همين جدايي موجب 
شده كه اين قسمت از وجود تصفيه خانه بي نصيب 
باشد.« اين مسئول خاطرنشان مي كند: »در حال 
حاضر از اس��تاندار و فرماندار تا رئيس دادگستري 
پيگير حل اين مش��كل هس��تند و اميدواريم اين 
مشكل هستند. البته بخش��ي از حرف هاي آقاي 
قاضي پور كه مي گويد فاضلاب و پساب تصفيه نشده 
به سمت درياچه سرازير مي شود درست است ولي 
به خاطر اينكه »فعلًا« آب خيلي پائين اس��ت اين 

فاضلاب با آب درياچه مخلوط نمي شود.«
   افزايش 42 سانتي متري ارتفاع آب 

مديركل محيط زيست آذربايجان غربي در مورد 
آخرين وضعيت درياچه ني��ز مي گويد: »درياچه 
ش��رايط خوبي دارد و پروژه هاي اجرا شده براي 
احياي درياچه مؤثر بوده و سطح آب درياچه را در 
كل تقريباً 42 سانتي متر افزايش داده و پايه آبي 
درياچه نيز بالا آمده است.« آراسته اميدوار است 
اگر امس��ال بارندگي خوبي اتفاق بيفتد، درياچه 
سال خوبي را در پيش داشته و شرايط براي سمت 

تثبيت وضعيت درياچه پيش برود. 

i ran@javanOnl ine. i r11 |  1438 صف��ر   10  |  1395 آب��ان   20 | روزنام��ه جوان |  ش��ماره 4955پنج ش��نبه  استاديوم قوچان نصف و نيمه رها شد
در حالي كه طي سال هاي اخير مس�ئولان استان خراسان رضوي 
مدعي ش�ده اند كه تلاش براي افزايش س�رانه فضاي ورزش�ي در 
شهرستان هاي محروم اس�تان را در اولويت برنامه هاي كاري شان 
قرار داده اند و احداث ورزشگاه ها در شهرستان ها با روند مطلوبي 
پيش مي رود اما شواهد موجود از عدم تحقق وعده ها حكايت دارد. 
اس�تاديوم قوچان پس از گذشت هشت س�ال از زمان كلنگ زني 
نيمه كاره رها شده و افتتاح آن در هاله اي از ابهام قرار گرفته است. 

    
قوچان در بين شهرهاي استان خراسان رضوي كمترين سرانه فضاي 
ورزشي را دارد. از اين رو احداث استاديوم و سالن هاي ورزشي در اين 
شهرس��تان به عنوان يك مطالبه مردمي و نياز ضروري در دستور كار 
قرار گرفت. س��ال 87 كلنگ اس��تاديوم 5 هزار نفري قوچان به زمين 
زده شد و با حركت لاك پشتي پيش رفت. پروژه اي كه قرار بود نهايتاً 
ظرف پنج سال به بهره برداري برسد حالا پس از گذشت هشت سال با 
پيشرفت فيزيكي حدود 90درصد معلق مانده است. اين در شرايطي 
است كه حالا مسئولان استان اذعان كرده اند به دليل كمبود منابع مالي 
و عدم توانايي در تأمين 2 ميليارد تومان اعتبار ديگر جهت تكميل آن، 

استاديوم مذكور نيمه كاره رها شده است. 
رها ش��دن س��تون هاي برافراش��ته بنايي كه جوانان اين شهرستان 
سال ها چش��م به راه افتتاحش مانده اند به شكل كنوني مي تواند تمام 
هزينه هايي كه تاكنون صرف اين پروژه شده است را هدر دهد چراكه 
اين روزها استاديوم ورزشي قوچان به سوي فرسوده شدن پيش مي رود 
و معلوم نيست چه زماني درهاي آن به روي ورزشكاران و ورزش دوستان 
شهرستان باز شود. چه بسا بعد از تأمين مابقي اعتبار ورزشكار مدتي را 

هم در انتظار نوسازي همان تجهيزات نصفه و نيمه اش بماند!
 ناگفته نماند كه حالا پس از گذشت هشت سال از زمان كلنگ زني و بعد 
از صرف هزينه هاي گزاف برخي مسئولان مدعي شده اند جانمايي اين 
مكان ورزشي هم با استاندارد فاصله دارد و مطالعات كارشناسي براي 
جانمايي صحيح اين پروژه انجام نشده است! موضوعي كه اظهارات دو 
سال پيش فرماندار هم هنوز نتوانسته نظر مخالفان را برگرداند. اواخر 
سال 93عليرضا قامتي فرماندار قوچان از كسب موافقت براي افزايش 
ظرفيت 5هزار به 10هزارنفري آن و افتتاح آن تا پايان شهريور 94 خبر 
داد. وعده اي كه نه تنها تاكنون محقق نشده است بلكه هيچ خبري هم 

از زمان تكميل و افتتاح اين استاديوم منتشر نمي شود! 
 البته ناگفته نماند قامتي درس��ت يك س��ال بعد از آخرين وعده اش از 
اختصاص يك ميليارد و 300ميليون تومان از اعتبارات ماده 180 براي 
تكميل اين پروژه هم خبر داده بود. مبلغي كه تا به امروز هنوز اختصاص 
نيافته است.  در اين ميان اظهارات رئيس اداره كل ورزش و جوانان قوچان 
مبني بر اينكه اين يك پروژه ملي است و عملًا مسئولان شهرستان جز 
پيگيري، كار ديگري از دستشان برنمي آيد احتمال تعلل بيشتر در تكميل 
اين پروژه را قوت مي بخشد.   كورش صبوريان با بيان اينكه در ماه هاي 
اخير و طي بازديدهاي اخير انجام شده توسط مسئولان مربوطه ايرادات 
فني اين مجموعه جمع آوري ش��ده اس��ت مي گويد:  با وجود پيشرفت 
فيزيكي 94 درصدي آن، به دليل جانمايي نادرست بدون برطرف شدن 

مشكلات موجود امكان بهره برداري از اين استاديوم وجود ندارد!

كمبود آب شيرين و آينده مبهم پرورش ماهي 
در مازندران 

اس�تان مازندران يكي از قطب هاي مهم پرورش ماهي در كش�ور 
اس�ت كه در س�ال هاي اخي�ر موفق ش�ده اقدامات خوب�ي براي 
افزايش توليد اين محصول مهم انجام ده�د.  درحالي كه در چند 
سال گذش�ته آلودگي آب درياي خزر و صيد بي رويه موجب شده 
تا به ش�دت از ماهيان اين دريا كاسته ش�ود، اما پرورش ماهي در 
حوضچه ها ويا به صورت قفس موجب شده اين كاستي تا حدودي 
جبران ش�ود.  با اين وجود چندي پيش بود كه مديركل ش�يلات 
مازندران اعلام كرد: كاهش منابع آب ش�يرين در اس�تان موجب 
شده تا آينده مبهمي در انتظار توليدات شيلاتي مازندران باشد. 

    
بررس��ي ها نش��ان مي دهد اس��تان مازندران همواره به عنوان يكي از 
قطب هاي مهم توليد و پرورش ماهي در كشور به شمار رفته به طوري 
كه بالغ بر80 درصد ماهيان توليد شده در اين استان پرورش مي يابد. 

مديركل ش��يلات مازندران دراين خصوص به جوان مي گويد: »سال 
گذشته 86تن ماهي در استان توليد شد اين درحالي بود كه صيادان نيز 
موفق شدند 80تن انواع ماهي خاوياري از دريا صيد كنند.« حسين علي 
خوش باور رستمي با اشاره به توانمندي استان در اين زمينه مي افزايد: 
»البته با برنامه ريزي هايي كه در اين زمينه درحال انجام است اميدواريم 

ميزان ماهيان پرورشي در استان به 105تن در سال برسد.«
  مشكلات پرورش دهندگان ماهي در مازندران

پايين بودن س��رانه مصرف ماهي، محدود بودن صيد، حمايت نشدن 
از سوي مسئولان و فراهم نبودن زيرس��اخت ها در بازار ماهي از جمله 
عواملي است كه موجب شده تا با وجود داش��تن رتبه برتر كشوري در 
توليد ماهي اما پرورش دهندگان نتوانند به��ره آنچناني از اين موضوع 
ببرند.  سيدعلي ميركياني يكي از صيادان استان مازندران در خصوص 
اين مشكلات مي گويد: »با وجود تمامي سختي هايي كه براي پرورش 
ويا صيد ماهي صيادان متحمل مي شوند اما درآمد مناسبي از اين راه به 
دست نمي آورند.« وي مي افزايد: »مثلاً درحالي كه در بازار ماهي فروشان 
س��اري 150 غرفه وجود دارد اما نبود زير ساخت هاي مناسب از جمله 
سردخانه مناس��ب موجب شده تا بيش��تر مواقع به علت فروش نرفتن 
بيشتر ماهي هاي عرضه شده شاهد به فروش رفتن ماهي هاي مانده اي 
باشيم كه به شدت سلامت مصرف كننده را تهديد مي كند.  همچنين از 
آنجا كه بيشتر ماهي توليدي در استان به كشور عراق صادر مي شود لذا 
صادركنندگان ماهي مجبورند براي دريافت مجوز به مركز استان مراجعه 
كنند.  در اين ميان هماهنگي چند روزه براي تهيه خودروهاي يخچال دار 
براي صادرات، بالابودن بهره تسهيلات بانكي و نبود حمايت هاي لازم 
در اين زمينه را مي توان از جمله مشكلات اين صنعت دانست.  رئيس 
هيئت  مديره شركت بهدانه ش��مال با تأييد اين مش��كلات و گلايه از 
نبود حمايت هاي لازم در زمينه صادرات محصولات شيلاتي به جوان 
مي گويد: »با وجود اينكه ماهيان توليدي در استان به كشورهايي همچون 
عراق، تركيه و چين صادر مي شود و ارزآوري خوبي نيز دارد اما بي توجهي 
به اين موضوع موجب شده تا نتوانيم بهره خوبي از اين موضوع ببريم.« 
محمدحسن كريميان مي افزايد: »علاوه بر اين مشكلات نبود هماهنگي 
بين گمرك و سازمان دامپزشكي موجب شده تا توليد كننده مرتب براي 

حل مشكلاتش بين اين دوسازمان در رفت وآمد باشد.«
  بحران آب شيرين و آينده تاريك توليد ماهي 

با وجود اين مشكلات كه بعضاً قابل حل بودند اما اظهارات چند روز پيش 
مديركل شيلات مازندران مبني بر اينكه كاهش منابع آب شيرين در استان 
موجب شده تا آينده مبهمي در انتظار توليدات شيلاتي مازندران باشد 
موجب شده تا نگراني ها در خصوص اين صنعت بيش از پيش خود را نشان 
بدهد.  حسين علي خوش باور رستمي دراين خصوص به جوان مي گويد: 
»به دليل مصرف بالاي آب شيرين در شهرهاي مختلف استان به شدت با 
كمبود منابع آب شيرين مواجه هستيم.« وي مي افزايد: »از آنجا كه اين 
استان با توليد 80 درصد آبزيان كشور رتبه اول را دراين زمينه دارد لذا بايد 
براي ادامه اين روند در مصرف آب شيرين به شدت صرفه جويي كرد چرا كه 

در غير اين صورت آينده مبهمي در انتظار پرورش ماهي خواهد بود.«

 بهره برداري از 3 طرح توليدي - صنعتي 
در استان چهارمحال و بختياري 

همزمان با سفر دكتر اسحاق جهانگيري 
معاون اول رئيس محت�رم جمهور و    چهارمحال و بختياري

مهندس نعمت زاده وزير صنعت، معدن و تجارت، سه طرح توليدي - 
صنعتي در اس�تان چهارمحال و بختي�اري به بهره برداري رس�يد. 
اين طرح ها شامل كارخانه هاي توليد فولاد يك ميليون تني سفيد دشت، 
ورق هاي پوشش دار تاراز و كارخانه چادر مشكي حجاب مي باشد.  فولاد 
سفيد دش��ت چهارمحال و بختياري ظرفيت توليد سالانه 800 هزار 
تن تا يك ميليون تن انواع مقاطع فولادي را داراس��ت. مجموعه فولاد 
چهارمحال و بختياري ش��امل ف��از احيا )تبديل گندل��ه آهن به آهن 
اسفنجي( و فاز فولادسازي )تبديل آهن اسفنجي به اسلب( و فاز توليد 
)شمش فولادي( است.  در طرح توسعه فولاد در سفر رئيس جمهوري 
در س��ال 93 به چهارمحال وبختياري، ايجاد بخ��ش توليد ورق )نورد 
سرد و گرم( نيز براي اين طرح در نظر گرفته شد. اين طرح براي 140 
نفر به صورت مس��تقيم و 800 نفر غيرمستقيم ش��غل ايجاد مي كند.  
همچنين كارخانه توليد ورق فولادي گالوال��وم با هزار و 300 ميليارد 
ريال اعتبار و سرمايه گذاري ارزي 17 و نيم ميليون يورو با حضور معاون 
اول رئيس جمهور به طور رسمي در شهركرد راه اندازي شد.  نياز سالانه 
كشور به ورق گالوالوم صد هزار تن اعلام شده و اين در حالي است كه 
اين واحد 65 هزار تن بيش از نياز كش��ور ظرفيت دارد كه مازاد توليد 
به كش��ورهاي منطقه صادر خواهد ش��د.  با راه اندازي مجتمع فولاد 
تاراز ش��هركرد، در كنار دو كارخانه ديگر اين اس��تان - كارخانه هاي 
ورق خودرو سفيد دشت و قلع اندود فرخش��هر – استان چهارمحال و 
بختياري با ظرفيت 800 هزار تن، قطب توليد انواع ورق كشور مي شود.  
در ادامه سفر معاون اول رئيس جمهور و وزير صنعت، معدن و تجارت به 
استان چهار محال و بختياري كارخانه توليد چادر مشكي در شهركرد 

با ظرفيت توليد 10 ميليون متر چادر در سال افتتاح شد.

ورود فاضلاب به درياچه اروميه رسماً تأييد شد
نماينده اروميه در مجلس: وزارت نيرو و سازمان حفاظت محيط زيست متهمان اصلي مرگ درياچه اروميه هستند

 درحالي كه صادرات بيش از 167 ميليون دلار فرش دستبافت محقق شد
اما اصفهان و آذربايجان غربي همچنان در بند مشكلات قرار دارند!

گره كور صادرات فرش دستبافت در دست دولتمردان

در حالي كه نماينده مردم اروميه در مجلس شوراي اسلامي نسبت به ورود فاضلاب 
و پساب تصفيه نشده به درياچه اروميه به شدت انتقاد مي كند مديركل محيط 
زيست استان آذربايجان غربي معتقد است ورود فاضلاب به درياچه اروميه فعلًا 
نگران كننده نيست.  »متأسفانه وزير نيرو به جاي حفاظت از درياچه اروميه، اجازه 
ورود فاضلاب شهري و پساب شهرك هاي صنعتي واقع در تبريز و اروميه را از طريق 
رودخانه هاي منتهي به اين درياچه داده است.« اين ها هم بخشي از انتقادهاي نادر 

قاضي پور نماينده مردم اروميه به اقدامات وزارت نيرو و سازمان محيط زيست در 
مورد احياي در ياچه اروميه است. وي وزير نيرو و ابتكار را دو متهم اصلي فاجعه 
زيست محيطي در درياچه اروميه مي داند كه اجازه داده اند پساب شهرك هاي 
صنعتي و فاضلاب شهري بدون تصفيه وارد درياچه شود و با اين كار كمر به قتل 
درياچه بسته اند.  قاضي پور معتقد اس�ت وزير نيرو مرگ درياچه را كليد زده و 
سازمان محيط زيست برخلاف مسئوليت حاكميتي خود تنها نظاره گر بوده است. 

آوازه فرش دس�تبافت خوش رنگ و لعاب ايراني به تمام دنيا رس�يده 
و اي�ن كالا در تم�ام دني�ا خواهان زي�ادي دارد ام�ا با اين ح�ال هنوز 
مس�ئولان به اين باور نرس�يده اند كه فرش ايران�ي مي تواند صادرات 
بخش غيرنفتي كشور را رونق ببخشد و ارزآوري داشته باشد. بنابراين 
توليدكنندگان و صادركنندگان اين صنف همچنان بايد با مش�كلاتي 
از جمله ماليات هاي س�نگين، نداش�تن يارانه و مش�وق  ب�راي توليد 
كالا، عدم حمايت س�ازمان تأمين اجتماعي از بافندگان و نبود برندي 

مش�خص براي كالاي ايراني، دس�ت و پنج�ه نرم كنند. اي�ن درحالي 
اس�ت كه به گفته حميد كارگر، رئيس مركز ملي فرش ايران، در س�ال 
جاري بيش از 167 ميليون دلار فرش دس�تبافت به نقاط مختلف دنيا 
صادر ش�ده اس�ت. درحالي كه اين صنعت در كش�ورمان رونق بخش 
صادرات، دستي توانا در ايجاد اشتغال و رفع معضل بيكاري ايفا مي كند، 
اما نمايندگان م�ردم اصفه�ان و آذربايجان غربي پ�رده از بي توجهي 
مس�ئولان و دولتمردان نس�بت به صنعت ف�رش كش�ور برمي دارند. 

ميثم قرباني
   گزارش2

 مددجويان فاقد مسكن روستايي البرز
 خانه دار مي شوند

طبق توافق با سپاه براي مددجويان تحت     البرز
حمايت روستايي كه زمين مناسب داشته 
باشند به صورت رايگان يك واحد مسكوني 50 متري احداث مي شود. 
مديركل كميت��ه امداد البرز ب��ا اعلام اين خبر گفت: تأمين س��رپناه 
مناسب براي محرومان و انجام خدمات عمراني در بخش هاي خريد، 
ساخت، بهسازي و تعمير مسكن، همواره در زمره برنامه هاي اصلي اين 
نهاد قرار دارد.  علي سالاركيا با اشاره به برنامه هاي ويژه كميته امداد 
در راستاي سرعت بخش��يدن به امر خانه دار كردن مددجويان افزود: 
احداث هر واحد مسكوني روستايي به مس��احت 50 مترمربع رقمي 
معادل 30 ميليون تومان هزينه دارد كه مقرر ش��د از محل اعتبارات 
اين نهاد و با عامليت سپاه انجام شود.  وي ادامه داد: اين نهاد تا سقف 
250 ميليون ريال براي خريد و ساخت مس��كن محرومان اعتبار در 
نظر گرفته كه برحس��ب اولويت به مددجويان فاقد مسكن پرداخت 
مي شود.   س��الاركيا همچنين گفت: 250 واحد مسكوني مددجويان 
تحت حمايت كميته امداد البرز، طي نيمه نخست سال با رقمي بالغ بر 

پنج ميليارد ريال و با مشاركت نيكوكاران تعمير شده است. 

محمدرضا سوري مريم احمدي

ميترا شهبازي
   گزارش يك


